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امسال كه گذشت
 سال بعد را دريابيد!

 حامد صداقت*
گرماي تابستان به اندازه كافي انرژي از آدم ها مي گيرد و 
درس خواندن در گرمايي كه انسان را كلافه مي كند سخت 
به نظر مي رسد. چند سالي است به فضاي گرم تابستان و 
امتحانات پايان ترم دانشجويان، ماه مبارك رمضان نيز 
اضافه شده كه باعث مي شود دانشجويان انرژي بيشتري 
را در طول روز براي درس خواندن از دست بدهند و به علت 
واقع شدن ماه مبارك رمضان در ايام امتحانات مشاهده 
مي شود دانشجويان به علت روزه داري براي انرژي داشتن 
و خوب درس خواندن با مشكلات زيادي مواجه اند و حتي 
برخي به خاطر عدم برخورداري از تغذيه مناسب و ناتواني 
دانشگاه ها از ارائه تغذيه مناس��ب به دانشجويان، از روزه 
گرفتن براي كس��ب نتيجه بهتر در امتحانات خودداري 
مي كنند. حال سؤال اينجاست كه اگر مسئولان آموزش 
عالي و دانشگاه هاي كش��ور با اندكي توجه به مسئله ماه 
مبارك رمضان و فش��اري كه به دانشجويان براي درس 
خواندن مي آي��د در برنامه ريزي منعطف عمل كنند چه 

خللي در سيستم آموزش عالي پيش مي آيد؟
اما مسئله به همين جا ختم نمي ش��ود، به  رغم اينكه در 
چند سال گذشته ماه مبارك رمضان و فصل گرما مصادف 
با ايام امتحانات شده است و مسئولان انعطافي در برنامه 
آموزشي و امتحانات پايان ترم انجام ندادند، متأسفانه در 
اقدامي تعجب برانگيز در برخي از دانشگاه هاي كشور صبح 
روز بعد از شب هاي قدر برنامه امتحاني را برگزار كردند و 
حاضر نشدند با توجه به مصادف بودن برخي از امتحانات 
با روز بعد مراس��م احيا آن امتحان��ات را جابه جا كنند. 
حال آنكه در سال هاي گذشته شاهد بوده ايم كه برنامه 
امتحاني دانشگاه ها به علت مصادف شدن با بازي هاي جام 
جهاني يا انتخابات رياست جمهوري تغيير كرده است در 
صورتي كه اين رويدادها هيچ تأثير منفي اي نمي توانستند 
داشته باشند كه دانشگاه ها به خاطر آن برنامه خود را تغيير 
دادند.  حال سؤال اينجاست كه آيا ماه مبارك رمضان كه 
يك مناسبت اسلامي مهم اس��ت آنقدر براي مسئولان 
آموزش عالي كشور اهميت نداشته است كه حاضر باشند 
براي آنكه دانشجويان مسلمان راحت تر روزه بگيرند چند 

صباحي برنامه امتحاني را به تعويق بيندازند؟
متأسفانه ما تنها و تنها دم از دانشگاه اسلامي مي زنيم و 
در عمل آنچه كه در دانشگاه هاي ما اتفاق مي افتد هيچ 
تناس��بي با اس��لام ندارد. بخش عظيمي از برنامه هاي 
فرهنگي دانشگاه ها كه متأس��فانه هيچ نسبتي با اسلام 
ندارد، خبري از برنامه هاي درسي كه با گذشت بيش از سه 
دهه از انقلاب قرار بود موجبات اسلامي سازي دانشگاه ها 
را فراه��م آورد نيس��ت و حالا از همه مهم تر مس��ئولان 
دانشگاهي حتي حاضر نيستند برنامه هاي دانشگاه ها را با 
رويدادهاي مهم اسلامي كه وسعت جهاني دارند تنظيم 
كنند تا دانشجويان راحت تر به امور شرعي خود بپردازند. 
به هر حال امسال كه گذشت اميدواريم اين روند اصلاح 
شود و مسئولان برنامه دانشگاه ها را متناسب با رويدادهاي 

مهم اسلامي تنظيم كنند. 
*فعال دانشجويي دانشگاه تفرش

تريبون دانشجويي

حذف پايان نامه كارشناسي با كدام منطق؟

راهکار مقابله با تقلب حذف پژوهش نيست

نقش آفريني منحصر به فرد
 من ح��رف عمده ام ام��روز توجه به مس��ئوليت معلمي و 
مسئوليت استادي است؛ اين عرض عمده ما است. بالاخره 
استاد در محيط دانش��گاه نقش آفريني منحصر به  فردي 
دارد. گمان نشود كه حالا اين جوان ها هر كدام يك حرفي 
دارند، يك فكري دارند؛ نه، ش��ما اثرگذاريد در روح جوان، 
در دل جوان، در فكر جوان؛ او را وادار به فكر مي كنيد، وادار 
به حرك��ت مي كنيد؛ خيلي مي توانيد اث��ر بگذاريد. نقش 
استاد دانشگاه و معلم جوانان دانشجو، يك نقش كم نظير و 
بي بديلي است. اگر استاد احساس مسئوليت داشته باشد، 
متعهد باشد، مثبت انديش باشد، اميدوار باشد، عزم و نيت 
قاطع براي اقدام در كشور داشته باشد، اين در دانشجو اثر 
مي گذارد. اگر استاد معتقد به اصالت هاي ميهني خودش، 
اصالت هاي سرزميني خودش باشد، معتقد به مباني ديني 
خودش باش��د، معتقد به مباني انقلابي خودش باشد، در 
دانشجو اثر مي گذارد. عكسش هم همين جور است؛ استادي 
كه نگاهش به بيرون از مرزها است، هيچ اعتقادي به محدوده 
كشور و مفاهيم رايج كشور و مفاهيم معتبر هويت قومي 
خودش ندارد و بي اعتنا است، طبعاً همان جور دانشجويي 
را تربيت مي كند. اين را ما در يك دوره اي مشاهده كرديم؛ 
حالا ديگر نمي خواهم وارد بحث بشوم؛ در يك دوره بسيار 
تلخي - در اوايل دوره پهلوي- اين را در كش��ور ديديم كه 
چه جور اساتيدي، چه جور ش��اگرداني تربيت كردند، چه 
نس��لي به وجود آمد كه اگر انقلاب نمي شد، خدا مي داند 
كه آن نسل به كلي تهيدست از همه اصالت ها –اصالت هاي 
ديني و وطني و ملي و همه چيز- و آنهايي كه داش��تند رو 
مي آمدند، چه بر س��ر اين كش��ور مي آوردند. انقلاب واقعاً 
نجات داد كشور را، از اين بعُد كه آن تربيت شده ها، آن نسلي 
كه در آن مجموعه و در آن دانشگاه و در آن محيط تربيت 
شده بودند، خدا مي داند كه چه مي كردند با اين كشور اگر 
مي خواستند سر كار بيايند. خب، بنابراين حرف ما اين است؛ 

ما راجع به استاد مي خواهيم صحبت بكنيم. 
31 خرداد 96

كلام رهبر

در نگاهي آسيب شناسانه به حوزه آموزش 
عالي كش�ور، در كنار معضلات�ي چون عدم 
ارتباط عميق صنعت و دانش�گاه، وابستگي 
بيش از حد بودجه دانشگاه ها به منابع دولتي 
و عدم تأكيد بر مهارت آموزي دانشجويان، 
مس�ئله تقلب علمي را نيز مي توان در كنار 
آن سه معضل ذكر شده به عنوان چهارمين 
چالش اصلي موج�ود در نظام آموزش عالي 
كش�ور ذكر كرد. بحث ما در اي�ن مجال اما 
در حوزه تقلب علمي، پايان نامه فروش�ي و 
بازار سياه خريد و فروش مدارك و تحقيقات 
علمي در كشور است. در اينكه اين مسئله به 
عنوان معضلي در متن جامعه علمي كش�ور 
مطرح اس�ت، بحثي وجود ندارد و اثبات آن 
نيز چندان سخت نيست. كافي است سري 
به خيابان هاي اطراف دانش�گاه تهران - به 
عنوان نم�اد آم�وزش عالي كش�ور- بزنيد 
و ديوارنوش�ته هاي تبليغات�ي موج�ود را 
مرور كني�د تا از عم�ق فاجعه آگاه ش�ويد. 
سؤال اين است كه راهكار مبارزه با اين 

زخمِ ناسور چيست؟
 دي ماه سال 93 بود كه دكتر سعدالله  نصيري 
قي��داري، مع��اون پارلمان��ي وزارت علوم در 
گفت وگو با رس��انه ها  گف��ت:  »لايحه برخورد 
با تقل��ب در پايان نامه ها، براي دولت ارس��ال 
شده و بعد از كار در كميسيون هاي تخصصي 
به مجلس ارس��ال خواهد ش��د. براساس اين 
شيوه نامه، نحوه عملكرد دانشجويان و اساتيد 
در رابطه با تنظيم مقالات و پايان نامه ها تدوين 
ش��ده اس��ت و اگر تخلف صورت گيرد با آنها 
برخورد مي شود. « لايحه مذكور از قرار معلوم 
اما هنوز تبديل به قانون رس��مي نشده است. 
مس��ئولان اما ظاهراً چاره ديگ��ري نيز براي 
برخورد با تقلب علمي انديشيده اند. راهكاري 
كه حالا كم كم در حال جدي تر ش��دن است: 

»حذف پايان نامه دوره كارشناسي!«
دي ماه 95 بود ك��ه محمد رضا مخبر دزفولي 
پس از حضور در جلس��ه ۷9۰ ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگ��ي، در جمع خبرنگاران حاضر 
شده، اظهار داشت: »بايد درخصوص وضعيت 
پايان نامه ها در كشور برخي مقررات تغيير كند 
به ويژه در مقطع تحصيلي كارشناسي ضرورتي 
به تهيه پايان نامه وجود ندارد. اين موضوع مورد 
تأكيد وزارتخانه های علوم و بهداشت و دانشگاه 
آزاد بود و ابلاغ آن نيز در جلسه آينده صورت 
خواهد گرفت. « وي يكي از دلايل تقاضا براي 
خريد پايان نامه را اجبار دانش��جويان مقاطع 
مختلف براي اخذ واحد پايان نامه دانس��ته و 
حذف پايان نامه مقطع كارشناسي را راهكاري 
براي اين موضوع اعلام كرده بود. ارائه چنين 
پيشنهادي را ش��ايد بتوان از زواياي مختلف 
مورد بررس��ي قرار داد. با اين حال، مهم ترين 

نتيج��ه چنين پيش��نهادي را مي توان حذفِ 
جدي ترين فرصت پژوهش موج��ود از دوره 
كارشناسي تلقي كرد. امروزه اهميت مسئله 
پژوهش در پيشبرد اهداف بلندمدت صنعت، 
كش��اورزي، خدمات و بخش ه��اي مختلف 

جامعه بر كسي پوشيده نيست. 
طبيعتاً مهم ترين نهاد مجري اين پژوهش در 
سطح كشور، دانشگاه است. دانشگاهي كه  بايد 
با س��امان دادن روابط خود با صنعت، زمينه 
تجاري س��ازي نتايج پژوهش ه��اي محققان 
خود، اشتغال  زايي و ارزش آفريني اقتصادي و 
فرهنگي مداوم را در سطح ملي فراهم كند. حالا 
قرار است به جاي چاره انديشي جهت برخورد 
جدي و س��ازمان يافته با تقلب علمي، فرصت 
انجام پژوه��ش از بخش اعظم دانش��جويان 
كشور گرفته شود! مس��ئله اي كه مي توان از 
آن به رها كردن ريشه هاي اصلي معضل تقلب 
و قطع ش��اخه هاي ميوه دارِ درخت دانشگاه، 
تعبير كرد. البته مراد اين نيس��ت كه فرآورده 
پايان نامه دانشجويان مقطع كارشناسي، حتماً 
تجاري سازي نتايج آنهاست. دانشجويان مقطع 
كارشناس��ي با ارائه پايان نامه، بيشتر با روش 
انجام يك پژوهش جدي آشنا مي شوند. نتايج 
معدودي از اين پايان نامه ها نيز ممكن است در 

عرصه تجاري سازي به كار آيد. 
با اين حال، سؤال اين است كه ما چرا بايد اين 
فرصت را از دانشجويان دوره كارشناسي دريغ 
كنيم؟ به راس��تي، آي��ا روش علمي تري براي 
برخورد با تقلب علمي وجود ندارد؟ محمدعلي 
برخورداري، رئيس دانش��گاه علم و صنعت در 

همين زمينه، با انتقاد از ط��رح مذكور، حذف 
واحد پايان نامه از دوره كارشناس��ي را اقدامي 
نامناسب خوانده، خواستار حل ريشه اي موضوع 
فروش پايان نامه ش��ده اس��ت. وي تقاضا براي 
خريد و فروش پايان نامه را ناش��ي از مشكلات 
معيشتي اساتيد دانس��ته، مي گويد: »بايد اين 
فرهنگ در جامعه ترويج شود كه خريد پايان نامه 
از فروش آن به  مراتب زش��ت تر باش��د. « ديگر 
چهره هاي مطرح عرصه آموزش عالي كش��ور 
نيز روي خوش��ي به اين مسئله نشان نداده اند. 
سؤال اين اس��ت كه آيا به راس��تي، مسئولان 
آموزش عالي و دانش��گاه هاي كشور از نظارت 
جدي بر محتواي ارائه شده از سوي دانشجويان 
خود عاجزند؟ و اگر جواب، مثبت اس��ت، چرا؟ 
ما در عصر اطلاعات زندگي مي كنيم و با وجود 
امكانات ارتباطي متعدد و قدرتمند، تشخيص 
تقلب علمي در يك اثر پژوهش��ي، ابداً سخت 
نيست. با اين ش��رط كه البته زيرساخت هاي 

تشخيص آن را از قبل مهيا كرده باشيم. 
 Arxiv به عن��وان مثال؛ پاي��گاه اينترنت��ي
منتشركننده مقالاتي در زمينه فيزيك، علوم 
رياضي و كامپيوتر است. از آگوست ۲۰۱۱ اين 
پايگاه با نصب نرم افزار ويژه اي به طور خودكار 
مقالات منتشر ش��ده در اين پايگاه را با بانك 
اطلاعاتي خود كه ش��امل مقاله هاي منتشر 
شده پيشين در اين پايگاه اس��ت، مقايسه و 
اگر تشابهي بين مقاله ها بيابد كه نشان دهنده 
تقلب باش��د نام نويس��نده را به عنوان مؤلف 
مشكوك به تقلب نش��ان دار مي كند. با وجود 
راه اندازي سامانه هايي مشابه در سطح كشور، 

متأس��فانه س��امانه هاي مذكور اغلب به روز 
و فعال نيس��تند! ام��روز، س��اده ترين راهكار 
مبارزه با تقلب علمي، اس��تفاده از سامانه ها و 
نرم افزارهايي اينچنين دانست. طبيعتاً كاربرد 
قانون مبارزه با تقلب علمي ني��ز تنها پس از 
اين مرحله، معنادار خواهد بود. بر اين اساس، 
حذف پايان نامه مقطع كارشناس��ي به عنوان 
راهكاري براي مبارزه با تقلب علمي را ش��ايد 

بتوان طرحي خنده دار تلقي كرد. 
در شرايطي كه اهميت مسئله پژوهش بر هيچ 
فردي پوشيده نيست و يكي از ايرادات معروف 
و هميش��گي لايحه بودجه دولت ها، س��هم 
ناچيز اعتبارات پژوهشي در متن آن است، آيا 
مبارزه سازمان يافته براي ريشه كن كردن تنها 
پژوهش جدي دانشجويان دوره كارشناسي را 
بايد اقدامي در جهت خدمت به جامعه علمي 
كشور تلقي كرد؟ روشن است كه دادن پاسخ 
مثبت به اين سؤال، حداقل، اصلًا ساده نيست! 
با اين حال، هم اكنون، ط��رح مذكور در حال 
بررسي براي نهايي شدن است. جا دارد پيش 
از نهايي شدن چنين طرحي، مسئولان محترم 
بار ديگر در زواياي مختلف آن درنگ نموده، 
صورت مسئله را بار ديگر مرور كنند. اگر قرار 
است با تقلب علمي مبارزه كنيم، راه حل آن، 
در حذفِ يكسره پژوهش علمي از برنامه درسي 
دانشجويان نيست! لطفاً كمي دست نگه داريد 
يا حداقل، اجرايي شدن يا نشدن اين تصميم 
را به خودِ دانشگاه ها بسپاريد. وجود پايان نامه 
كارشناس��ي در بسياري از رش��ته ها، مفيد و 

تحرك آفرين است.

 حسن رضايي
پيش از اين در فرصت هاي مختلف نوش�ته ام 
كه مس�ئله بيكاري، از تورم، هولناك تر است 
چراكه شايد بتوان كمتر خورد، ولي نمي توان 
ب�راي هميش�ه روزه گرفت! ت�ورم را ش�ايد 
بتوان تحمل كرد، ول�ي در صورت بيكاري پدر 
خانواده، وقوع فاجعه حتمي ست. دردناك ترين 
و گسترده ترين نوع بيكاري موجود در كشور 
را اما بايد در بين فارغ التحصيلان دانشگاهي 
جس�ت وجو كرد. با وجود ركود، چرخ اقتصاد 
به خوبي نمي چرخ�د و چرخِ نچرخ هم طبيعتاً 
نيرويي نياز نخواهد داشت! وانگهي، در اقتصادِ 
نه چندان صنعتي ايران، بخش عمده نيروي كار 
را كارگران شكل مي دهند و نه متخصصين. لذا 
معضل بيكاري افراد داراي مدارك دانشگاهي، 
بغرنج تر مي شود. نگاهي كوتاه به آمار بيكاري 
موجود در اين بخش، واقعي�ت مطلب را بهتر 
بي�ان خواه�د ك�رد. مطاب�ق آم�ار، از حدود 
2/11 ميلي�ون نفر جمعي�ت داراي تحصيلات 
عالي يا در ح�ال تحصيل در كل كش�ور، 5/7 
ميليون نفر )4/54 درصد( غيرفعال هستند. 
معاون وزير علوم، تحقيقات و فناوري ۱5 بهمن 
ماه 95 گفته است: »امروز 5۰ هزار دانش آموخته 
بيكار در مقطع دكتري داريم كه سالانه 3۰ هزار 
نفر نيز به اي��ن آمار اضافه مي ش��ود، درحالي كه 
وزارت علوم به عنوان دس��تگاهي كه بيش��ترين 
جذب را در اين زمينه دارد، تنها مي تواند ۲ هزار 
هيئت علمي را در س��ال به كار گيرد و اين نشان 
مي دهد كه بايد به سمت مهارتي كردن رشته ها 
برويم و مردم ني��ز بدانند كه ديگ��ر مدرك تنها 
به دردش��ان نخواهد خورد. « پايين و بالا كردن 
آمارهاي فوق، چيزي ج��ز وقوع يك فاجعه را در 
بخش اشتغال متخصصين كشور خبر نمي دهد. 
بدتر اينكه وزارت علوم به عنوان پدر معنوي اين 
افراد نيز، ظاهراً كاري از دستش ساخته نيست و 
تنها راه چاره را در جذب هيئت علمي و برنامه ريزي 
جهت افزايش مهارت آموزي در برنامه هاي درسي 
مي داند. حال آنكه اين دو مورد، يكي براي آينده 
خوب اس��ت و ديگري نيز، بخش كوچكي از اين 

چاله و خلأ عظيم را پر خواهد كرد. 

م��رداد م��اه 95، وزير عل��وم در جمع رؤس��اي 
دانش��گاه هاي سه استان خراس��ان درباره تعداد 
دانشجويان مقطع دكتري گفته است:  »اين تعداد 
زياد است!« فرهادي سپس پيش��نهاد داده تا با 
توجه به كثرت رشته هاي دكترا، همراه با صدور 
مجوز رشته هاي مختلف، تعداد پذيرش هم ذكر 
شود تا جلوي افزايش بي رويه گرفته شود. مسئله 
ديگري كه مي توان در همين زمينه به آن اشاره 
كرد، »طرح كارورزي« است كه طرح آن به آذر ماه 
94 برمي گردد ولي در كوران رقابت هاي انتخاباتي، 
دوباره برجسته شد. خلاصه طرح اين است كه قرار 
است همزمان، فارغ التحصيلان دانشگاهي بيكار 
و واحدهاي توليدي و... متقاضي نيرو در س��ايت 
اينترنتي مربوط به طرح ثبت نام كنند. س��پس 
واحدهاي پذيرنده كارورزان با بررسي رزومه افراد 
ثبت نام كننده، از آنها براي طي يك دوره كارورزي 

چهار تا شش ماهه دعوت خواهند كرد. 
حقوق پرداختي به اف��راد دعوت ش��ده، ماهانه 
يك س��وم حقوق مص��وب وزارت كار در س��ال 
جاري )حدود 3۱۰ ه��زار توم��ان( خواهد بود. 
ضمناً واحدهاي پذيرنده، هي��چ تضميني براي 
به كار گيري دائمي كارورزان نمي دهند. علاءالدين 
ازوجي مديركل دفتر سياس��ت گذاري و توسعه 
اش��تغال وزارت كار اخيراً در همين زمينه گفته 
است: »بر اساس گزارش هاي دريافتي ما از اجراي 
آزمايشي اين طرح در س��ال گذشته، ۷۰ درصد 

كارورزان از سوي كارفرمايان جذب واحد مربوطه 
ش��دند.« وي با بيان اينكه در قالب اجراي طرح 
كارورزي اشتغال سالانه ۱5۰ هزار فارغ التحصيل 
بيكار هدف گذاري شده اس��ت، مي گويد: »براي 
افزايش احتمال جذب اين افراد و ماندگاري آنها 
در محيط كار، در صورت جذب كارورزان در واحد 
و بنگاه اقتصادي مربوطه، دولت تا دو سال ۱۰۰ 
درصد حق بيمه كارفرما را پرداخت خواهد كرد. 
بدين ترتيب كارفرمايان تا دو سال از پرداخت حق 

بيمه در قبال كارورزان معاف خواهند بود.«
ازوجي البته آماري از نتيجه طرح هاي دولت براي 
اش��تغال فارغ التحصيلان دانش��گاهي در دولت 
يازده��م، ارائه نكرده اس��ت. نگاه��ي به وضعيت 
بازار كار در اين حوزه البته آگاه��ان را از ارائه آمار 
بي نياز خواهد كرد. در اين شرايط، سؤال اين است 
كه برنام��ه دولت دوازدهم ب��راي حل اين معضل 
اساسي چيست؟ معضل مذكور در حالي به سمت 
تبديل ش��دن به بحران گام برمي دارد كه جناب 
رئيس جمهور در ك��وران رقابت ه��اي انتخاباتي 
س��ال 9۲، گفته بود يكي از اولين برنامه هاي وي، 
حل مشكل اش��تغال فارغ التحصيلان دانشگاهي 
است. براي متخصصان اين عرصه، روشن است كه 
مسائلي چون تعديل پذيرش دوره دكتري، طرح 
كارورزي و جذب فارغ التحصيلان در جايگاه هيئت 
علمي، مرهم هاي كوچكي براي چنان زخم عظيمي 
محسوب مي شوند. چاره كار در شكل گيري تحولي 

اساس��ي در نظام آموزش عالي اس��ت. تحولي كه 
پيش نيازهاي آن قبل از اين آماده شده، ولي دولت 

تمايلي به تكميل كردن آن ندارد. 
ما از زمان طرح بحث نقش��ه جامع علمي كشور 
در سال 85 توسط رهبر انقلاب، به لزوم نيازمحور 
شدن آموزش عالي كش��ور توجه كرديم. سپس، 
عصاره آن نقشه جامع علمي، در تدوين 4۷ طرح 
كلان ملي خود را نشان داد. طرح هايي كلان كه 
بر اساس نيازهاي روز كشور تهيه شده و قرار بود 
اجراي آن به دانشگاه ها سپرده شود تا دانشجويان 
تحصيلات تكميل��ي، ضمن تحصي��ل، در ازاي 
دريافت حق الزحمه اي مش��خص، درگير اجراي 
اين پروژه ها ش��وند. قرار بود اي��ن پروژه ها ضمن 
جهت دهي به پايان نامه و رساله هاي دانشجويان، 
با خلق چندين پروژه جانب��ي ديگر در ذيل خود، 
رؤياي ارتباط صنعت و دانشگاه را بالاخره محقق 
كنند. وزارت علوم دولت يازدهم اما به بهانه هاي 
متعدد، جلوي اجراي آنها را گرفت. آنها معتقدند در 
روند تصويب طرح ها تعجيل صورت گرفته و پيش 
از هر اقدامي، بايد مجدداً بررسي و تصويب شوند. 

محمد مهدي نژاد نوري معاون پژوهش و فناوري 
سابق وزارت علوم اما حذف طرح ها را به دليل ضعف 
مديريت درست منابع دانسته  و مي گويد: »ما سال 
9۰-89  طرح هاي كلان ملي را به تصويب رسانديم 
يعني 6 تا ۷ سال زمان براي پرداخت و بررسي اين 
موضوع داشتيم. آيا اين مدت زمان تعجيل است؟... 
اگر اصل قضيه مش��كل ندارد در اين چند س��ال 
چق��در برنامه ريزي كرده اند؟« دكت��ر كبكانيان، 
قائم مقام ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمي 
كشور تابس��تان 94 در همين زمينه گفته است: 
»متأسفانه غالب طرح هاي كلان ملي تقريباً متوقف 
شده و در حال حاضر از مجموع 4۷ طرح كلان ملي 
فناوري تنها هفت طرح كلان از حمايت مالي نسبي 
برخوردار است. حال آن كه تمام اين طرح ها مصوب 
ش��وراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري و شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي است اما به دليل ارائه نشدن 
بودجه، راكد و تعطيل شده است.« از قرار معلوم، 
فعلًا خبري از تس��ريع اج��راي طرح هاي مذكور 
نيست. لذا بحران بيكاري فارغ التحصيلان نيز هر 

روز، عميق و عميق تر خواهد شد. 

محسن فرهادي
   گزارش 

وزارت علوم و بحران بيكاري فارغ التحصيلان 
50هزار دكتر بيكار د اريم

350 تا تك تومن هم شد پول؟
   سميه عظيمي

بچ��ه خوابگاه��ي بود، بچه ه��ا مي گفتن��د از آنهاس��ت كه 
دس��ت روزگار نقطه پرگار زندگي  ش��ان را اندك��ي پايين تر 
از خط فقر ميخ كرده اس��ت. البته همه آنها ك��ه هم  اتاقي يا 
هم ساختماني اش بودند وضع و روزگارشان بد نبود، بعضي ها 
فقط به اين خاطر خواب��گاه را انتخاب كرده بودند كه امنيت 

داشته باشند. 
ناهار دانشگاه را نصفه نيمه، نيم خور مي كرد و بعد هم پاكتي، 
ظرف يك بار مصرفي يا از اين وس��ايل پلاستيكي مخصوص 
فريزر گي��ر مي آورد و باق��ي غذايش را درون��ش مي ريخت. 

مي گفت حيف است، اسراف است و با خودش مي برد. 
دور ميز كه مي نشستيم ناهار بخوريم حواسم را جلب مي كرد، 
يك ريز با خودش در حال گفت وگ��و بود، ريز ريز. گاهي هم 
س��ري تكان مي داد. هم كلاسي ام بود اما دوس��ت نه! اينكه 
مي توانستم سر ميز ناهار هم ببينمش به خاطر اين بود كه با 
دوستان من دوست بود و بالطبع سر ميز ناهارخوري دانشگاه 

كنار ما مي نشست. 
ذهنم را درگير كرده بود؛ يعني پش��ت اين ريزريز گفتن ها 
چيس��ت؟ نه آدم فضولي بودم و نه مي توانس��تم جلوي اين 
همه كنجكاوي را كه »فرزانه« س��ر راهم مي ريخت بگيرم. 
با من بودي؟ اين اولين س��ؤالي بود كه از او پرسيدم تا ببينم 
ميان حرف هاي دروني اش چه جوابي براي من دارد! در واقع 
او فقط اندكي صدايش بالاتر رفته بود و چون اين بار من به او 
نزديك تر نشسته بودم شنيدم. سؤال حقيقتاً عمدي و مثلًا 

غيرعمدي من بابي شد براي دوستي با فرزانه. 
بچه شمال بود، اين را اگر نمي گفت هم مي توانستم بفهمم، از 

آن بيني كشيده و لب هاي باز و لهجه غليظ... 
دو تا خواهر دوقلوي از خودش كوچك تر هم داشت و پدر و 
مادري كه خرج دانشگاه آزاد براي ش��ان بس بود و بهتر بود 
كه فرزانه اندكي در خرج و مخارج غير از شهريه كمك شان 

مي كرد. 
قص��ه گفتن هايش ش��روع ش��د؛ قصه هاي پرغص��ه. آنقدر 
قصه هايش را شنيدم تا به ماجراي ناهار سر ميز رسيدم. اينكه 
در شهرشان تخم مرغ را نبايد بخرند و مرغ هاي خانه شان هر 
صبح به عدد كفايت، تخم مي كنند و حداقل خرج يك وعده 

روزانه را به پدرش مي بخشند. 
و من تازه الان فهميدم گاهي كه فرزانه را سر ميز نمي ديده ام 
براي اين ب��وده كه او چندتايي تخم مرغ از شهرستان ش��ان 
مي آورده تا لازم نباشد همين اندك مبلغ غذاي دانشگاه را هم 
براي ناهار بپردازد. مي گفت همين 35۰ تومن ناهار مي شود 

حداقل 5 وعده ناهار و شام تخم مرغي!
س��ر ميز نشس��ته ام و فرزانه نيس��ت. دس��تم به سمت غذا 
نمي رود. هيچ وقت فكرش را هم نمي ك��ردم به 35۰ تا تك 

تومن فكر كنم!

واي از آن روز كه بگندد نمك!
سال گذش��ته وزارت بهداشت با 
اس��اتيد و مؤلفان مقالاتي كه بنا 
به ادعاي مجله نيچر در آن تخلف 
و تقلب رخ داده بود، برخورد كرد. 
برخي را اخ��راج و برخي ديگر را 

تنزل درجه داد. 
همچنين در س��ال هاي گذشته 
به طور مداوم مسئولان وزارتين 
بهداش��ت و علوم در م��ورد اين 
موض��وع صحب��ت كرده ان��د كه 
چگون��ه مي توانن��د مقابل تقلب 
علمي و پدي��ده مقاله و پايان نامه فروش��ي بايس��تند و با اين 
موضوع برخورد كنند اما حال اين موضوع به مرحله جالب تري 

رسيده است!
موضوع وقتي جالب مي ش��ود كه مس��ئله تقلب از اساتيد يا 
دانش��جويان خرد فراتر رفته به سطح اول كشور رسيده است 
به طوري كه اين روزها در در مورد مدرك تحصيلي عالي ترين 

مقام اجرايي كشور ترديد و ابهام وجود دارد. 
طبق بررسي هاي صورت گرفته توس��ط تيمي از دانشجويان 
مستقل از گروه هاي سياسي خارج از كشور پايان نامه دكتري 
رياست قوه مجريه داراي قسمت هايي است كه از ديگر منابع 
تحقيقاتي بدون ذكر منبع كپي شده است و اگر اين موضوع به 
تأييد دانشگاه گلاسكو برسد به معني تقلبي بودن آن پايان نامه 

و بي اعتباري اش است. 
حال برگرديم به سطح جامعه علمي كشور يعني دانشجويان يا 
اساتيدي كه براي گرفتن مدرك يا ارتقاي علمي نياز به دادن 
مقاله دارند و برخي از آنان به جاي انجام پژوهش علمي دست 
به تقلب يا خريد مقاله مي زنند كه بايد جلوي آنها گرفته و با 

آنان برخورد شود. 
س��ؤال اصلي اينجا به وجود مي آيد كه چه كسي يا چه نهادي 
قرار است با اين موضوع برخورد كند؟ اگر دولت بخواهد جلوي 
اين مسئله را بگيرد اول از همه بايد سراغ رئيس دولت برود! اگر 
هر نهاد ديگري هم بخواهد مقابل مسئله تقلب علمي بايستد 
نيز بايد همين كار را كند كه تا كنون چنين نش��ده است پس 

بايد گفت واي از آن روز كه بگندد نمك!

ر وايت دانشجويي
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